

大事回顧 MAJOR EVENTS

二零二五年三月
March 2025

特區救援隊前往緬甸地震災區協助搜救 HKSAR search and rescue team assists in search and rescue work in earthquake-stricken areas in Myanmar

香港特別行政區(特區)政府派遣特區救援隊前赴緬甸地震災區之一曼德勒協助搜救工作。特區救援隊連日來與國家救援隊進行聯合行動，成功救出一名被困超過125小時的倖存者。

The Hong Kong Special Administrative Region (HKSAR) Government deployed a search and rescue team to Mandalay, one of the earthquake-stricken areas in Myanmar, to assist in the search and rescue operation. The team carried out joint operations with China search and rescue teams day after day and successfully rescued a survivor who had been trapped for over 125 hours.



「新建消防設施一站式驗收統籌辦公室」成立 Establishment of One-stop Coordination Office for New Fire Protection Facilities Acceptance

消防處成立「新建消防設施一站式驗收統籌辦公室」，提供一站式協調和支援服務，提升驗收新建樓宇及便商利民建築項目的整體效率。

The FSD established One-stop Coordination Office for New Fire Protection Facilities Acceptance (OFFA) to provide one-stop coordination and support services to enhance the overall efficiency of fire service installations and equipment acceptance inspections of new buildings and projects that facilitate business operations and benefit the public.



設立「分區公眾安全隊」 Establishment of Divisional Public Safety Teams

消防處透過靈活調配內部資源，分別在港島、九龍及新界南總區設立共四隊「分區公眾安全隊」，針對火警危險加強執法和教育工作。

Through flexible deployment of internal resources, the FSD established a total of four Divisional Public Safety Teams in Hong Kong Island, Kowloon and New Territories South Commands to strengthen law enforcement and enhance education on fire hazards.



粵港澳大灣區應急救援聯合演練「聯城——2025」 Guangdong-Hong Kong-Macao Greater Bay Area joint emergency response and rescue exercise "Liancheng-2025"

消防處、廣東省消防救援總隊和澳門消防局舉辦歷時48小時的粵港澳大灣區應急救援聯合演練「聯城——2025」。演練首次於香港舉辦，進一步提升粵港澳三地應對災害事故的能力。

The FSD, the Fire and Rescue Corps of Guangdong Province, and the Macao Fire Services Bureau held a 48-hour Guangdong-Hong Kong-Macao Greater Bay Area joint emergency response and rescue exercise "Liancheng-2025". Held in Hong Kong for the first time, the exercise further enhanced the disaster response capabilities of Guangdong, Hong Kong and Macao.



與中國消防救援學院簽署合作備忘錄 Signing of Memorandum of Understanding with China Fire and Rescue Institute

消防及救護學院與中國消防救援學院簽署交流合作備忘錄，旨在進一步深化合作，共同培訓高水準的消防救援人才，並推動消防救援技術的創新與發展。

The Fire and Ambulance Services Academy and the China Fire and Rescue Institute signed a Memorandum of Understanding to further deepen collaboration, cooperate in training firefighting and rescue personnel with high quality, and foster innovation and development of firefighting and rescue technologies.

二零二五年六月
June 2025

於港島及新界區增設樓宇改善支援中心 Establishment of new Building Improvement Support Centres on Hong Kong Island and in New Territories

消防處在灣仔及元朗各增設一間消防處樓宇改善支援中心，進一步擴展服務範圍，為舊式樓宇業主及佔用人提供便捷的一站式支援服務，協助他們遵辦消防安全條例的規定，提升舊式樓宇的消防安全水平。

The FSD established a new FSD Building Improvement Support Centre in Wan Chai and another in Yuen Long to further expand the service coverage to provide convenient one-stop support services for owners and occupiers of old buildings and assist them in complying with the requirements of the Fire Safety Ordinances and enhancing the fire safety standards of old buildings.



二零二五年九月
September 2025

推出「火警危險電子投訴平台」 Launch of Fire Hazard Electronic Complaint Portal

消防處推出網上「火警危險電子投訴平台」，為市民提供額外渠道舉報火警危險，進一步保障社區消防安全。

The FSD launched the Fire Hazard Electronic Complaint Portal to provide members of the public with an additional channel to report fire hazards, with a view to further safeguarding the fire safety of the community.



二零二五年七月
July 2025

特區救援隊榮獲「行政長官表揚榜」獎狀 HKSAR search and rescue team honoured with Chief Executive's Award for Exemplary Performance

行政長官李家超向特區救援隊頒發「行政長官表揚榜」獎狀，讚揚救援隊為公務員團隊樹立典範，更代表了特區政府精益求精、無懼挑戰的信念。

The Chief Executive, Mr John Lee, presented the certificate of the Chief Executive's Award for Exemplary Performance to the HKSAR search and rescue team. Mr Lee praised the team for setting an example for the civil service and exemplifying the HKSAR Government's commitment to excellence and unwavering determination in facing challenges.



超強颱風樺加沙襲港 Onslaught of Super Typhoon Ragasa

超強颱風樺加沙襲港期間，消防處啟動《緊急消防訓令》，處理大量召喚個案，並協助社會加速復常。

During the onslaught of Super Typhoon Ragasa, the FSD initiated the Emergency Fire Order to respond to numerous calls, and assisted the community in returning to normal swiftly.



二零二五年十月
October 2025

推行「物聯網火警偵測系統先導計劃」 Launch of Internet of Things Fire Detection System Pilot Scheme

消防處推行「物聯網火警偵測系統先導計劃」，為10幢目標樓宇安裝物聯網火警偵測系統，保障樓宇消防安全。

The FSD launched the Internet of Things Fire Detection System Pilot Scheme to install the system at 10 target buildings, with a view to safeguarding the fire safety of buildings.



「打擊非法燃油轉注活動策略小組」舉行首次會議 First meeting of Anti-Illicit Fuelling Activities Strategy Group

消防處舉行「打擊非法燃油轉注活動策略小組」首次會議，促進政府部門及業界之間的溝通與協作，加強打擊非法燃油轉注活動，以保障公眾安全。

The FSD convened the first meeting of the Anti-Illicit Fuelling Activities Strategy Group to facilitate communication and collaboration among government departments and the industry, and to strengthen efforts in combating illicit fuelling activities for safeguarding public safety.



二零二五年十一月
November 2025

舉行國際水域救援技術交流會議 International Aquatic Rescue Technical Exchange held

消防處在香港和潮州舉行為期四日的國際水域救援技術交流會議，讓來自內地、香港、澳門及鄰近亞太地區的救援人員就水域救援專業交流經驗。

The FSD organised the four-day International Aquatic Rescue Technical Exchange in Hong Kong and Chaozhou, bringing together rescue personnel from the Mainland, Hong Kong, Macao and neighbouring Asia-Pacific regions to share experiences in aquatic rescue operations.



大埔宏福苑五級火警 No. 5 alarm fire at Wang Fuk Court in Tai Po

大埔宏福苑發生五級火警，造成168人罹難，包括於事故中不幸英勇殉職的消防人員何偉豪；事故亦造成12名消防人員受傷。

A No. 5 alarm fire at Wang Fuk Court in Tai Po resulted in 168 fatalities, including the firefighter Ho Wai-ho, who tragically lost his life in the line of duty. The incident also left 12 firemen injured.



「註冊消防工程師計劃」正式推行 Official launch of Registered Fire Engineer Scheme

消防處正式推行「註冊消防工程師計劃」，期望提升消防安全管理效率及促進業界發展。

The FSD officially launched the Registered Fire Engineer Scheme, aiming at enhancing the efficiency of fire safety management and facilitating industry development.



消防隊目(追授)何偉豪最高榮譽喪禮 Funeral service with full honours for late Ho Wai-ho, Senior Fireman (Posthumous)

為表揚何偉豪在執行大埔宏福苑滅火救援工作期間捨身為民的無私精神，消防處向他追授消防隊目榮譽職銜，並為其舉行最高榮譽喪禮。

To honour the late Ho Wai-ho for his selfless dedication during the firefighting and rescue operation at Wang Fuk Court in Tai Po, the FSD posthumously conferred upon him the honorary title of Senior Fireman and held an official funeral service with full honours for him.



調景嶺消防局暨救護站投入服務 Commissioning of Tiu Keng Leng Fire Station cum Ambulance Depot

消防處於將軍澳調景嶺增設消防局暨救護站，以更好應對區內的滅火救援服務需求。

The FSD set up the Tiu Keng Leng Fire Station cum Ambulance Depot in Tseung Kwan O to better meet the district's demand for firefighting and rescue services.



消防處展開特別消防安全巡查與執法行動 FSD's special fire safety inspection and enforcement operation

消防處針對全港有較高火警風險的商業大廈展開特別消防安全巡查與執法行動，同時加強防火宣傳及教育，提升樓宇消防安全。

The FSD conducted a territory-wide special fire safety inspection and enforcement operation against commercial buildings with higher fire risks and stepped up fire prevention publicity and education to enhance fire safety in buildings.



與醫院管理局合作推行「院前中風分流計劃」 Launch of Pre-hospital Stroke Diversion Scheme with Hospital Authority

消防處與醫院管理局在新界東及新界西醫院聯網推行「院前中風分流計劃」，提升處理中風患者的效率。

The FSD and the Hospital Authority (HA) launched the Pre-hospital Stroke Diversion Scheme in the New Territories East Cluster and the New Territories West Cluster of the HA, with a view to enhancing the efficiency of stroke patient management.

